
7 سیاسی

انتقاد از تجمع معلمان

همتی چه کاره بود؟

جفتی ۲۵ میلیون!

به تابعیت صربستان درآمد

تخریب ده خودرو

از »احمد جنتی« شکایت کنیم

به نتیجه می رسد

دیر و زود دارد ولی سوخت و سوز ندارد

بازگشت سفیر ایران 

مهرداد ویس کرمی، عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: 
ما نباید با تجمع دنبال کار قانونگذاری باشــیم، یعنی آنچه باید توســط دولت 
و مجلس که نماینده مردم اند، در کف خیابان مطالبه شــود. نباید چنین باشــد، 
وگرنه سنگ روی سنگ بند نمی شود. مسئولیت تجمعی که برگزار می شود با 
چه کسی است؟ اگر کسی خرابکاری کرد، مسئولت بر عهده چه کسی است؟ 
این ها مشکلات و ابهاماتی است که ایجاد می شود.به نظر من نباید اعتراضات 
کف خیابانی به جای قانون بنشــیند، چون در درازمدت باعث از هم پاشیدگی 
نظم عمومی می شود.تجمع صنفی اگر واقعا صنفی باشد، آیا همه مردم باید جمع 
بشوند تا یک موضوع را بگویند؟ آن افراد می توانند یک نماینده داشته باشند که 

این موضوع را به حاکمیت منتقل کند.

نواندیش نوشت:بر اساس نامه شورای نگهبان، یکی از دلایل رد صلاحیت 
علی لاریجانی، سهیم بودن در ناکارآمدی دولت مستقر )دولت حسن روحانی( 
اعلام شده است. فارغ از پاسخ علی لاریجانی، یک کاربر در این باره در توییتر 
نوشــت: از نظر شــورای نگهبان علی لاریجانی در ناکارآمدی دولت روحانی 

سهیم بوده اما عبدالناصر همتی )رییس کل بانک مرکزی دولت روحانی( نه!

با مروری در برخی صفحه های متعلق به فروشــندگان پرنده های زینتی 
می توان این آگهی ها را مشــاهده کرد. در تصویر بالا پنج آگهی از صفحه های 
مجازی منتشــر شده در استوری برخی از این صفحه ها در کنار تصویر قوهای 
کشــف شــده در حیاط خانه یکی از متخلفان قابل مشاهده است.دوستداران 
محیط زیســت به اســتناد همین آگهی ها تأکید دارند که خالی شــدن تالاب 

سرخرود بی ارتباط با افزایش این آگهی ها نیست.

علی ارسلان دارنده مدال های برنز بزرگسالان آسیا و برنز جوانان جهان 
و ۴ طلای آسیا در رده های نوجوانان و جوانان، به تابعیت صربستان درآمد.

فرمانده انتظامی شهرســتان ری اعلام کرد : در پی تخریب ۱۰ دســتگاه 
خودرو در یک محل در دو روز در محدوده شــهر ری، با توجه به حساســیت 
موضوع و ایجاد رعب و وحشت برای شهروندان، هویت عامل اصلی تخریب ها 
و مخفیگاه وی شناســایی شــد.متهم در تحقیقات انجام شده انگیزه خود را از 
تخریب خودروها واکنش، رد خواستگاری از دختری عنوان کرد که ساکن آن 

محدوده بود.

علی مطهری در نامه ای به احمد جنتی نوشت: باور نمی کنم که شما متن 
پاســخ را خوانده و امضا کرده باشید... در این نامه به خانواده آقای لاریجانی 
و طبعاً به بیت اســتاد شــهید آیت الله مطهری که شما افتخار حضور در درس 

ایشان را داشته اید جفای عظیم شده است.
به جای آنکه از همســر جناب لاریجانی و فرزند اســتاد شهید مطهری 
تجلیل شود که در چهل سالی که آقای لاریجانی سمتهای مهمی داشته است 
حتی یک سفر خارجی و داخلی همراه ایشان نرفته است و حتی برای ورود 
به محل مجلس به مناسبت مراسم روز زن چون خودروی حامل ایشان پراید 
بوده و مأموران باور نمی کردند که همســر رئیس قوه با پراید به مجلس بیاید 
ایشــان را مدتی معطل نگه داشــتند، آری به جای اینکه از این زن تجلیل و 
تقدیر شود، این گونه پاداش او را می دهید! جا دارد که ما به عنوان بیت شهید 

مطهری از شورای نگهبان و شخص جناب عالی شکایت کنیم.
آیا همان دختری که ســرطان داشــت و بحمدالله بهبود یافت و تحصیل 
در رشته پزشکی را در دانشگاه تهران به پایان رسانده بود، وقتی که همسرش 
که او نیز پزشــک اســت می خواهد برای ادامه تحصیل به آمریکا برود، این 
دختر بگوید من نمی آیم چون ممکن اســت شــورای نگهبان چند سال بعد 
ایراد بگیرد؟ این چه منطقی است که خود را در جایگاه خدا قرار داده اید و با 

سرنوشت انسانها بازی می کنید؟ 
تکلیف آقای قالیباف به عنوان رئیس فعلی مجلس هم روشن شد، چون 
ایشان هم امروز دولت را کمک می کند، پس در بخشهایی از نابسامانی و وضع 

نامطلوب موجود سهیم است و طبق نظر آن شورا باید رد صلاحیت شود.
واقعاً اینها موجب وهن شورای نگهبان و موجب وهن و سرشکستگی 
نظام جمهوری اسلامی است. آیا اگر امروز امام خمینی و آیت الله مطهری در 

مقابل شما بودند، واقعاً خجالت نمی کشیدید؟
دلایل رد صلاحیت اینجانب را برای مجلس یازدهم و ریاست جمهوری 
سیزدهم به این بنده اعلام کنید. در مورد ریاست جمهوری اگر دلیل آن کمبود 
سابقه اجرایی است، چرا دو نفری که سابقه اجرایی کمتری از اینجانب داشتند 

تأیید شدند؟

یک نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه اراده حاکمیت 
به نتیجه رســیدن مذاکرات وین اســت، گفت: من معتقدم که مذاکرات وین 
به نتیجه می رســد.مهرداد بائوج لاهوتی در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
مذاکره برای مذاکره اهمیتی ندارد، اظهار کرد: هدف مذاکره باید رســیدن به 
نتیجه باشــد. باید ببینیم که طرف های مذاکره واقعا به دنبال رسیدن به نتیجه 
و حل اختلافات هستند یا نه که به نظر من این اراده در حاکمیت ایران وجود 
دارد.وی ادامه داد: برای احیای برجام به اراده حاکمیت نیاز است و دولت به 
تنهایی نمی تواند در این زمینه موفقیتی بدست آورد. در گذشته هم که برجام 
به تصویب رســید، اراده حاکمیت وجود داشت و اینکه گفتند برجام بیست 

دقیقه ای در مجلس تصویب شد، حرف غیرکارشناسی بود.

یک کارشــناس مســائل بین الملل عنوان کرد: توافــق انجام می گیرد 
اصطلاحا دیر و زود دارد، ولی ســوخت و ســوز ندارد و چاره ای نیست و 
باید توافق صورت بگیرد. شاید توافق در سال ۲۰۲۱ نباشد و در سال ۲۰۲۲ 
صورت بگیرد! »امیرعلی ابوالفتح« تحلیلگر سیاســی و کارشــناس مسایل 
بین الملل در رابطه با اظهارات اخیر علی باقری کنی و تیم مذاکرات در وین، 
و همچنین آخرین تحولات در روند مذاکرات عنوان کرد: روایت جمهوری 
اســلامی و ارزیابی ایران نسبت به مذاکرات مثبت است البته به کندی انجام 
می شود، ولی رو به جلوست و نشانه هایی از موفقیت دیده می شود؛ روایتی 

که اروپاییان مطرح می کنند ارزیابی بدبینانه ای نسبت به این قضیه است. 

سخنگوی انصارالله یمن گفت که بازگشت سفیر ایران در صنعا به تهران 
به دلیل وضعیت ســلامتی اوست. به گزارش المســیره، محمد عبدالسلام، 
سخنگوی جنبش انصارالله یمن در واکنش به خروج سفیر جمهوری اسلامی 
ایران از صنعا گفت: این اقدام به دلیل وضعیت سلامتی سفیر ایران انجام شد. 
وی گفت: سفیر تهران در صنعا طی تفاهمی میان ایران و عربستان و با واسطه 
عراق توسط یک هواپیمای عراقی منتقل شد.عبدالسلام همچنین خاطرنشان 

کرد که ادعاها و شایعات مطرح در رسانه ها عاری از صحت است.

اخبار ویژه ... خطیب زاده؛ سخنگوی وزارت خارجه:

گفت و گوی مستقیمی در ماه های اخیر 
با آمریکا نداشته ایم

ســرویس سیاســی- سعید 
خطیــب زاده در نشســت خبــری 
درخصوص درباره ادعای مشــاور 
امنیت ملی آمریکا مبنی بر پیام مستقیم 
به ایــران گفت: درخصوص گفت و 
گوهای وین، صحبت مســتقیمی با 
ایــالات متحده در ایــن ماه ها انجام 

نشده است. 
وی اضافه کــرد: برخی پیام ها 
به واســطه انریکه مــورا به صورت 
مکتــوب و غیرمکتــوب از ابتدای 
گفت وگوهــا در ویــن درخصوص 
موضوعات مذاکراتی )نه چیزی بیش 
از آن( دریافت و جواب ها هم در جا 

داده شده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه 
یادآورشــد:در طول ایــن مذاکرات 
شــاید بیش از هــر دوره دیگری از 
مذاکــرات، با یک کمپیــن و کارزار 
دیپلماســی عمومــی و رســانه ای 
برخی از این کشــورها بر علیه آنچه 
کــه در اتاق های گفت و گوها انجام 
می شــد، مواجه بودیم. به ویژه ســه 
کشــور اروپایی به جای این که وقت 
و انرژی خــود را به مذاکرات جدی 
معطوف کننــد بعضــا وارد کارزار 
رســانه ای شــدند و هم اطلاعات 
 غلط و هم اطلاعات برساخته هر دو 

داده شد.
خطیب زاده اضافه کرد: ما امروز 
دو متن توافق شــده جدید داریم که 
ماحصل گفت و گوهای بسیار فشرده 
ای اســت که طی چند روزه گذشته 
در وین همراه با تنفس چند روزه ای 
که اتفاق افتاد بدســت آمده اســت. 
متن های جدید نظرات ایران به همراه 
تیم قبلی در آن لحاظ شده است و ما 
متونــی داریم که گفت و گوهای آتی 

را بر اساس آن ادامه دهیم.
وی تصریــح کــرد: طرف های 
مقابــل توجه کنند که اگر از روز اول 
بــا همین رویکرد روزهای آخر وارد 

می شــدند زودتر می توانستیم به این 
 متون به عنــوان مبنای گفت و گوها 

برسیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه 
همچنین دربــاره وضعیت ایرانیانی 
کــه درترکیه بازداشــت و به ارتش 
آزاد ســوریه تحویل داده شده اند و 
اقدامات ایــران در این زمینه گفت: 
یکی از موضوعاتی که در سفر وزیر 
خارجه ترکیه به کشور در دستور کار 
قرار گرفت همین موضوع بود. قرار 
شــد مرزبانی دو کشور این مسئله را 

پیگیری کنند.
 تمرکز گردهمایی سفرا در 
تهران دیپلماسی اقتصادی بود

خطیــب زاده بــا اشــاره بــه 
گردهمایی هفته گذشــته ســفرا و 
کشورمان  نمایندگی های  روســای 
در کشــورهای همســایه گفت: طی 
پنج روز جلســات فشرده و منظمی 
را با سران سه قوه، معاون اول رییس 
جمهــور، وزرای اقتصادی به همراه 
وزرای مســتقیم مرتبط با مســائل 
روابط بین الملل و سیاست خارجی 
و مقامات لشکری و کشوری داشتیم.
وی اضافــه کــرد: تمرکز این 
گردهمایی بر دیپلماســی اقتصادی 
بــود به همیــن دلیل هم بیشــترین 
جلسات اقتصادی با نمایندگان بخش 
خصوصی و اتاق هــای بازرگانی و 
استاندارانی بود که با نمایندگی های  

مرزی ما در ارتباط هستند.
این  آخر  امیرعبداللهیــان 

هفته به باکو می رود
خطیب زاده همچنین از ســفر 
وزیر خارجه به جمهوری آذربایجان 
خبر داد و گفت: دعوت از ایشــان از 
قبل از ســوی جمهوری آذربایجان 
انجام شــد و آخر این هفته وزیر امور 
خارجه ســفری کوتاه به این کشور 

خواهد داشت.
وی ادامه داد: سفر امیرعبداللهیان 

بــه باکو در حــوزه دوجانبه و حوزه 
توسعه روابط تجاری خواهد بود.

 دیدار وزیران خارجه ایران 
و عربستان در پاکستان

امــور  وزارت  ســخنگوی 
خارجــه همچنین از دیدار کوتاه امیر 
عبداللهیان با همتای عربستانی خود 
در پاکستان خبر داد و گفت: وزیران 
خارجــه ایــران و عربســتان دیدار 
کوتاهی در حاشــیه نشست وزیران 
خارجه سازمان همکاری اسلامی در 

اسلام آباد پاکستان داشتند.
وی درباره دیدار امیرخان متقی 
و امیرعبداللهیان هم گفت: در حاشیه 
اجلاس های بین المللی این گفت و 
گوها طبیعی است. دیدار مختصری 
بین وزیر خارجه هیات سرپرســتی 
امروز افغانستان و وزیر امور خارجه 
کشــورمان انجام شــد و عکس این 

دیدار را هم همه دیدند.
خطیــب زاده در پاســخ به این 
ســوال که آیا دیدار امیر عبداللهیان 
با امیرخان متقی تاثیری بر تشــکیل 
یــک دولت همه گیر در افغانســتان 
دارد یــا نه، گفت: تاکید اولیه ما مردم 
افغانستان اســت. دلمان از وضعیت 
سخت مردم افغانستان به درد می آید. 
تمام تلاش را برای سامان دادن کمک 
ها به افغانســتان در نشست پاکستان 

دنبال کردیم.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
افزود: مسببان شرایط امروز افغانستان 
فرار کردنــد و خود را از آنچه امروز 
در افعانستان می گذرد، کنار کشیدند. 
در اســلام آباد همه هیات ها به طور 
شــفاف گفتند که همه چیز از مسیر 
تشکیل دولت شــمول گرا و بازتاب 
دهنــده جمعیت قومی و نژادی مردم 
افغانستان می گذرد و مقامات طالبان 

این را فهمیدند.
مقدمات ســفر اردوغان به 
تهران درحال برنامه ریزی است

وی در پاســخ به سوالی درباره 
همکاری هــای ایــران و ترکیــه و 
توافقات دو کشور در سفر چاووش 
اوغلو به تهران گفت: این موضوع در 
سفر وزیر خارجه ترکیه به تهران بیان 
شد. مقدمات سفر اردوغان به تهران 

در حال برنامه ریزی است.
 همه اقدامات ایران با اطلاع  

آژانس بوده است
خطیب زاده در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا در صورت شکست 
مذاکرات وین ایران به ســمت غنی 
ســازی ۹۰ درصدی خواهد رفت، 
گفت: ایران به عنــوان عضو آژانس 
همــواره به تعهدات خــود در ذیل 

پادمان و NPT پایبند بوده است.
 وی تصریح کرد: ایران عضو این 
معاهده بین المللی است و تا به امروز 
هرچه را که انجام داده، در چارچوب 
و منطبــق بر بندهــای تعهدات بین 
المللی جمهوری اسلامی ایران بوده 
اســت و آژانس از همــه اقدامات ما 

مطلع بوده است.
 سخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
خاطرنشــان کرد: بیش از این که این 
مطالب رسانه ای شود ما گزارش های 
مکتوب بــه آژانس دادیم و همه آنها 
با اطــلاع آژانــس و در چارچوب 

مقررات بوده است.
خطیب زاده یادآورشــد: بعد از 
قانــون مصوب مجلــس هم به همه 
اعلام کردیم آنچه که تنها برای ایران 
الزام آور اســت، مقررات و تعهدات 
ایران ذیل پادمان است.سطح، میزان 
و کیفیت در خصوص غنی ســازی 
منطبق بــر نیازهای برنامه های صلح 
آمیز هسته ای ایران تنظیم می شود و 

نه چیز دیگری.
وی بار دیگــر تاکید کرد: همه 
این کارها را تا امروز با اطلاع آژانس 
انجام دادیم و پس از این هم برهمان 

اساس عمل می کنیم.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
در پاســخ به ســوالی درباره تهدید 
اســراییل به حمله نظامــی به ایران 
گفــت: اســراییلی ها و رژیم جعلی 
از زمان آغاز نشســت تا کنون پنهان 
نکردند که همه تلاششان را می کنند 
توافقی در منطقه شکل نگیرد. ریشه 
ایــن رژیم در ترور و ناثباتی و نا امنی 

است.
خطیب زاده ادامه داد: برای نظام 
بین الملل جای تاســف است که این 
رژیم دارای کلاهک هســته ای عضو 
هیچ سازمان بین المللی نیست و یک 
کشور تمدن ســاز را تهدید و رسما 
اعــلام می کند و برای این کار بودجه 

می گذارد. 
پاسخ ما همیشه کوبنده و پاسخ 

نیروهای مسلح روشن است.
وی تصریــح کرد: کســانی که 
داعیه حقوق بین الملل و حقوق بشر 
دارند، باید در قبال اینکه چگونه رژیم 
جعلی تمامیت ارضی یک کشــور را 
بــا تهدید بــه حمله زیر ســوال می 

برد، موضع بگیرند.

سخنگوی وزارت خارجه درباره ادعای مشاور امنیت ملی آمریکا مبنی بر پیام مستقیم به ایران گفت: درخصوص گفت و گوهای وین گفت و گوی مستقیمی 
با ایالات متحده در این ماه ها انجام نشده است. برخی پیام ها توسط انریکه مورا مکتوب و غیرمکتوب درخصوص مذاکرات دریافت و فورا به آن ها پاسخ داده شد.

سرویس سیاسی- کارشناس سیاسی معتقد 
است که مجلس کنونی فراکسیون های قوی نداشته 
و کمیسیون های مجلس توان کافی برای ساماندهی 

این شرایط کشور را ندارند.
ناصر ایمانی تحلیلگر مســائل سیاســی ، در 
پاســخ به ســوالی مبنی بر عملکرد مجلس یازدهم 
گفــت: به اعتقاد بنــده، از مجلس یازدهم به جهت 
توان کارشناسی انتظار می رفت که قوی تر در صحنه 
حاضر شود.اما ضعف هایی دارد برای مثال مجلس 

کنونی فراکسیون های قوی ندارد.
او معتقد اســت که مجلس بایــد مانند دیگر 
مجالــس در دنیــا از طریق احزاب و یــا از طریق 
فراکســیون های قوی سازماندهی شود. وی معتقد 
است که در مجالس قبلی مانند مجلس ششم، هفتم، 
هســتم و یا نهم فراکسیون های قوی وجود داشت، 
اما این مجلس اساساً فراکسیونی ندارد؛ یعنی جایی 
وجود ندارد که نمایندگان در آن بحث و اظهار نظر 
کنند و لوایح و طرح های پخته از آنجا خارج شــود 
.ایــن موضوع یکی از ضعف هــای بزرگ مجلس 
یازدهم است. ایمانی با اعتقاد  بر اینکه کمیسیون های 
مجلس  توان کافی برای ساماندهی این شرایط کشور 
را ندارنــد تصریح کرد که همراهی مجلس با دولت 
جدید تا به الان همکاری مناســبی بوده اســت. اما 

بسیاری از چهره هایی که می توانستند مجلسی قوی 
بســازند به دولت رفتند و این مزید بر علت ضعف 

مجلس شده است. 
با این حال نایب حســن شجاعی علی آبادی 
رئیس اول کمیســیون اصل مجلس گفته است که با 
توجه به عدم همراهی دولت، مجلس یازدهم کارنامه 
قابل قبولی در یک ساله گذشته دارد که نمونه اصلاح 
ساختار بودجه ۱۴۰۰ است که امسال آثار آن بر وضع 

معیشت مردم نمایان خواهد شد.
موسی غضنفرآبادی از سوی دیگر نایب رئیس 
اول کمیسیون اصل نود مجلس هم معتقد است که 
همه کمیسیون ها در راستای حل مشکلات معیشتی 
مردم در دو بعُد قانونگذاری و نظارت تلاش داشتند 
کــه در بعُد نظارتی اقدامات مهم مجلس یازدهم را 
می توان پیگیری نابسامانی بازار و تاخیر در ترخیص 

کالاهای اساسی دانست.

ایمانی؛ تحلیلگر مسائل سیاسی:

مجلس یازدهم فراکسیون های قوی ندارد

تحلیل گر  سیاســی-یک  سرویس 
حوزه سیاســت خارجی گفت: سیاســت 
رســانه ای یعنی سیاست های اعلانی الزاماً 
مطابق با سیاســت اعمالی نیست سیاست 
اعلانی برای این اســت که در رســانه ها 
گفت وگو و بحث و تبلیغات و تاثیرگذاری 
بر افکار عمومی ایجاد شــود، اینجا بحث 
ســر واقعیت هاست و آمریکا طرف اصلی 
ماســت، بنابراین اگر با طرف اصلی وارد 
گفت وگو بشــویم، از این جهت بهتر است 

که وقتمان تلف نمی شود.
حســن بهشــتی پور در ارزیابی دور هفتم مذاکرات وین و در پاسخ به این 
سوال که در حالی مذاکره کننده ارشد ایران نسبت به مذاکرات خوشبین بوده و 
عنوان می کند که دور هشتم می تواند دور پایانی باشد، طرف آمریکایی از روند 
کند مذاکرات شکایت دارد، این تفاوت دیدگاه ناشی از چیست، گفت: به نظر 
می رسد در مذاکرات وقتی که دو طرف دوگونه صحبت می کنند، هر کدام باید 
به تاثیراتی که این گفت وگوها در فضای داخلی شان خواهد داشت، توجه کنند. 
تیم ایرانی به دلیل ملاحظاتی دارد که این ملاحظات شاید با بیان یک سری نقاط 

مثبت روی واکنش بازار در داخل تاثیر مثبت بگذارد.
وی افزود: اقتصاد، تجارت، صادرات و واردات با روابط بین الملل ارتباط 
دارد و هر کشوری که بخواهد صادرات و واردات انجام دهد، با اقتصاد جهانی 
ارتباط پیدا می کند و مذاکرات هم تاثیر فعالیت های ما را در اقتصاد آینده نشان 
می دهد. مذاکرات در دفعه قبل تاثیر منفی در بازار گذاشت و این بار آقای باقری 
با این ملاحظه جنبه خوشبینانه ماجرا را نقل می کند که نتایج مذاکرات تاثیر منفی 
روی بازار نگذارد بلکه تاثیر مثبتی روی بازار بگذارد. بهشتی پور گفت: حدس 
می زنم دلیل خوش بینی برای اینکه مذاکرات در دوره بعد به نتیجه برســد، این 
باشد. چون بالقوه با شرط و شروط ها می توانستند در این دوره به نتیجه برسند 
و هر دو طرف خواسته های حداکثری دارند و با هم مذاکره می کنند تا هر کدام 
بتوانند به حداکثر امتیاز برسند و حداقل امتیاز را بدهند و این موضوع هم متاسفانه 

زمان بر است ولی می توان این را در دوره بعدی محقق کرد.
این کارشناس مسائل بین الملل یادآور شد: ما از آثار و نتایجی که شاهد آن 
هستیم، می توانیم این حدس را بزنیم که با توجه به مواضعی که هر دو طرف اتخاذ 
می کنند، مذاکرات نفس گیر و طولانی باشــد. آقای باقری احتمالاً می خواستند 
مثبت صحبت کنند که تاثیر منفی روی عامل روانی در بازار نداشته باشد. با هر 

واکنشی، در بازار عرضه و تقاضا تغییر می کند.
بهشتی پور درخصوص اینکه بعضی از تحلیل گران تفاوت بین دیدگاه دو 
طــرف ایرانی و آمریکایــی را مصداقی از آن چیزی می دانند که گفت وگو ها به 
صورت غیرمستقیم برگزار می شود دو طرف نمی توانند برداشت مشترکی داشته 
باشند و اینکه این چه مقدار تاثیر بر کندی مذاکره و برداشت متفاوت هیئت ها از 
مذاکرات می گذارد، گفت: ما یک سیاست اعلانی و یک سیاست اعمالی داریم. 
سیاست اعلانی معمولا تحت تاثیر سیاست های تبلیغاتی و رسانه ای است که دو 
طرف اتخاذ می کنند این تفاوت بیشتر در سیاست اعلانی است اما آن اصل دیگر 
که عبارت از این است که ما اگر با خود آمریکا که بازیگر اصلی است صحبت 
کنیم زودتر به نتیجه می رســیم، حرف کاملا منطقی است و این منطق که ایران 
می گوید آمریکا از برجام خارج شد و ما با آمریکا هیچ مذاکره ای نخواهیم کرد 
تا زمانی که به برجام برگردد و زمانی برگشت تعهدات خود را انجام خواهیم داد 
هم قابل قبول است. وی تاکید کرد: کشور هایی که در هیئت مذاکره مانند آلمان، 
انگلیس، روسیه و چین تسهیل گر هستند همه این کشورها در حال تلاشند که 
بین ایران و آمریکا تفاهم ایجاد شود اما یکسری سیاست های خاص خودشان را 
هم دارند و کسی که تعیین کننده و تاثیرگذار اساسی است، کشور آمریکا است. 
بنابراین آمریکا کشــور تصمیم گیرنده است و چه بهتر که ما محکم و استوار با 
آمریکا مستقیم مذاکره کنیم. این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: سیاست 
رسانه ای یعنی سیاست های اعلانی الزاماً مطابق با سیاست اعمالی نیست سیاست 
اعلانی برای این است که در رسانه ها گفت وگو و بحث و تبلیغات و تاثیرگذاری 
بر افکار عمومی ایجاد شود، اینجا بحث سر واقعیت هاست و آمریکا طرف اصلی 
ماســت، بنابراین اگر با طرف اصلی وارد گفت وگو بشــویم، از این جهت بهتر 
است که وقتمان تلف نمی شود. وی در خصوص موضوع دوربین ها در سایت 
هسته ای کرج و اینکه این مساله چقدر می تواند بر مذاکرات تأثیر بگذارد، گفت: 
ایران اعلام کرده بود که ما در فعالیت سانتریفیوژســازی در کرج تحت تهاجم 
یک عملیات تروریســتی یا خرابکارانه قــرار گرفتیم و در این موضوع مهلتی 
می خواست تا ترتیب های امنیتی و شرایطی که منجر به این عملیات تروریستی 
شده را بررسی کند و تحقیقات قضایی انجام شود و بعد دوربین جدید در سایت 

هسته ای کرج نصب شود.
بهشــتی پور تاکید کرد: به نظر می رســد که درخواست ایران کاملا منطقی 
بود و تحقیقات انجام شده و حالا ایران موافقت کرده که دوربین های جدید را 
در ســایت هسته ای کرج نصب کنند.  هر چقدر که ما با آژانس در بخش فنی و 
حقوقی همکاری مان را ادامه دهیم، می توانیم در مذاکرات چهار بعلاوه یک نتیجه 
بهتری کســب کنیم.این کارشناس مسائل بین المللی خاطرنشان کرد: ما باید به 
گونه ای مدیریت کنیم که با آژانس دچار مشکل نشویم تا بهانه ای به اسرائیل و 
آمریکا ندهیم و موضوع نصب دوربین در ســایت کرج اقدام مثبتی بود که ما با 

آژانس دچار مشکل نشویم.

سرویس سیاسی- یک فعال رسانه ای 
اصولگرا با اشاره به اینکه هنوز زمان قضاوت 
تیم مذاکره کننده ایران نرسیده است، گفت: 
فضای کلی جامعه بیشــتر در حالت انتظار 

است تا نتیجه مذاکرات را ببیند.
بیژن مقدم با بیان اینکه حمایت از تیم 
مذاکره کننده کشــورمان که در خط مقدم 
دیپلماسی هســتند، ضروری است، اظهار 
کرد: هنوز نمی توان درباره عملکرد این تیم 
قضاوت کرد، زیرا فقط دو دور مذاکره انجام 
شده و قضاوت در این زمان کم امکان پذیر 
نیســت.باید به این تیم فرصت داد تا ایده هایــش را به پیش ببرد. وی ادامه داد: 
برخی از روز اول به تیم مذاکره کننده حمله کردند، اما فضای کلی جامعه بیشتر 
در حالت انتظار است تا نتیجه مذاکرات را ببیند و الان قضاوتی درباره تیم مذاکره 
کننده ندارد. دو جریان سیاسی کشور هم در حال حمایت یا نقد این تیم هستند.

مقدم خاطرنشان کرد: جریان رسانه ای خارج کشور و بخشی هم در داخل 
تلاش می کند ذهنیت منفی در جامعه نسبت به تیم ایرانی بوجود آورد اما به نظرم 
تاکنون دستاوردی نداشته و فضای عمومی کشور همانطور که پیشتر بیان کردم، 
در حالت انتظار است. وی در پایان گفت: در تحلیل و بررسی عملکرد تیم ایرانی 
باید رفتار طرف مقابل را هم در نظر داشت. اگر طرف مقابل دنبال توافق نباشد، 
نمــی توان تقصیر را گردن تیم مذاکره کننده ما انداخت همانطور که آنها برجام 
را بهــم زدند، اما ایران به تعهدات خود عمل کرد، بنابراین در تحلیل و قضاوت 

از عملکرد دیپلمات های ما در وین باید رفتار طرف مقابل هم سنجیده شود.

بهشتی پور تحلیل گر حوزه سیاست خارجی:

ادامه مذاکرات نفس گیر و 
طولانی خواهد بود

مقدم، فعال رسانه ای اصولگرا:

جامعه منتظر عملکرد دیپلمات ها 
در وین است
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 برای نظام بین الملل جای تاســف اســت که این رژیم دارای کلاهک هسته ای عضو هیچ 
ســازمان بین المللی نیست و یک کشور تمدن ساز را تهدید و رسما اعلام می کند و برای 
این کار بودجه می گذارد. پاسخ ما همیشه کوبنده و پاسخ نیروهای مسلح روشن است.


